
تعادل |
بعد از هفت س��ال جدال در جلسه علنی روز گذشته 
-چهارش��نبه ۲۶ اردیبهش��ت ماه- مجلس شورای 
اس��امی، تکلیف تعطی��ات دو روزه آخ��ر هفته را 
روش��ن کرد و با در دس��تور کار قرار گرفتن گزارش 
کمیس��یون اجتماعی درباره لایحه اصاح ماده ۸۷ 
قانون مدیریت خدمات کش��وری که مربوط به تغییر 
تعطیلی پنجشنبه ها به شنبه است، تعطیلی شنبه ها به 
تصویب رسید. اکثر نمایندگان مجلس شورای اسامی 
با تعطیلی شنبه ها موافق بودند، زیرا معتقد بودند نباید 
فرصت های تعامل اقتصادی با جهان را از دست بدهیم. 
هر چند تعطیلی ش��نبه ها در صح��ن علنی مجلس 
شورای اسامی به تصویب رسیده، اما این مصوبه مهم 
باید از سد ش��ورای نگهبان بگذرد تا به قانون تبدیل 
و توس��ط دولت اجرایی شود. البته رییس کمیسیون 
اجتماعی مجلس گفته، از آنجایی که سه مرجع تقلید و 
همچنین دفتر رهبر انقاب با تعطیلی شنبه ها مشکلی 
نداشتند این مساله به معنای آن است که این مصوبه از 
نظر شرعی مشکل ندارد. از این رو انتظار این است که 
شورای نگهبان نسبت به این مصوبه نه از نظر قانونی و 
نه از نظر شرعی ایرادی وارد نکند. برهمین اساس، اگر 
شورای نگهبان طی ۱۰ روز آینده این مصوبه را تایید 
کند و رییس مجلس اباغ کند تعطیلی شنبه ها از اواخر 

خرداد امسال اجرایی می شود. 

  تعطیلی »پنجشنبه ها« تصویب نشد 
طرح افزایش تعطیات آخر هفته از سال های گذشته 
در کش��ور مطرح بوده، ام��ا در نهایت آذر ماه س��ال 
گذشته لایحه دولت سیزدهم برای افزایش تعطیات 
آخر هفته به ۲ روز، به مجلس ارس��ال و به کمیسیون 
اجتماعی مجلس ارجاع شد. دولت در لایحه خود بر 
تعطیلی پنجشنبه تاکید داش��ت و در مقابل اگرچه 
اکثر اعضای کمیس��یون اجتماعی مجلس همچون 
کارشناسان بر تعطیلی شنبه به جای پنجشنبه برای 
افزایش تعطیات کشور تاکید داشتند، اما با مخالفت 
رسمی دولت و برخی ماحظات و فشارها از تصمیم 
خود عقب نشینی کردند و تعیین دومین روز تعطیل  

بر عهده دولت گذاشته شد.
در نهایت و در جلس��ه علنی دیروز مجلس ش��ورای 
اس��امی و در جریان بررس��ی لایحه اصاح ماده ۸۷ 
قانون مدیریت خدمات کش��وری پیشنهادی مبنی 
بر تعطیلی روز پنجش��نبه از س��وی سیدمحمدرضا 
میرتاج الدینی نماینده تبریز مطرح شد که نمایندگان 
با ۷۵ رای موافق، ۱۳۲ رای مخالف و ۵ رای ممتنع از 
مجموع ۲۱۷ نماینده حاضر با این پیشنهاد مخالفت 
کردند. نمایندگان مجلس همچنین تصویب کردند 

که روز های جمعه و ش��نبه به عنوان تعطیات پایان 
هفته باش��د البته بای��د این مصوبه به تایید ش��ورای 

نگهبان برسد. 
میرتاج الدینی در توضیح پیش��نهاد خود اظهار کرد: 
مردم از زمان ه��ای قدیم برایش��ان اینگونه بوده که 
پنجشنبه ها تعطیل باشد لذا تعطیلی شنبه شرایط 
را این گون��ه می کند که انگار س��ه روز در هفته یعنی 
پنجش��نبه، جمعه و شنبه تعطیل است این وضعیت 

دیگر اصا با اقتصاد سازگار نیست.
او ادامه داد: کسانی که استدلال شان ارتباط با تجارت 
جهانی اس��ت عما یک پروپاگاندا را دنبال می کنند 
چون نمونه بارز آن مراودات تجاری بین چین و امریکا 

است که حتی ساعت و روز مشترکی ندارند.
این نماینده مجلس ش��ورای اسامی گفت: از طرف 
دیگر اکنون عصر ارتباطات است و عما روز تعطیلی 
و غیرتعطیلی معنایی ندارد. همچنین بعد دیگر قضیه 
این است که ما ۸۵ درصد مراودات تجارت خارجی مان 
با ۱۰ کشور است که اکثر آنها مسلمان بوده و ۱۵ درصد 
مابقی با س��ایر کشورها اس��ت پس تصمیم گیری به 

گونه ای نشود که فرهنگ جامعه بهم بخورد.

  موافقت دفتر رهبری با تعطیلی روز شنبه
ولی اسماعیلی رییس کمیسیون اجتماعی مجلس 
شورای اس��امی به بیان توضیحاتی درباره تصویب 
تعطیلی شنبه ها در صحن مجلس، پرداخته و گفته 
است: اکثر نمایندگان با تعطیلی شنبه ها موافق بودند، 
زیرا معتقد بودند نباید فرصت های تعامل اقتصادی با 

جهان را از دست بدهیم.
او با اشاره به استفتاء از دفاتر ۳ مرجع تقلید و همچنین 

رهبر معظم انقاب اسامی درباره تعطیلی شنبه ها، 
گفت: هر سه مرجع تقلید و همچنین دفتر رهبر انقاب 
با تعطیلی شنبه ها مشکلی نداشتند این مساله به معنای 

آن است که این مصوبه از نظر شرعی مشکل ندارد.
اس��ماعیلی تصریح کرد: از این رو انتظار این است که 
شورای نگهبان نسبت به این مصوبه نه از نظر قانونی و 

نه از نظر شرعی ایرادی وارد نکند.
این نماینده مردم در مجلس ش��ورای اسامی تاکید 
کرد: اگر شورای نگهبان طی ۱۰ روز آینده این مصوبه 
را تایید کند و رییس مجلس اباغ کند تعطیلی شنبه ها 

از اواخر خرداد امسال باید اجرایی شود.

  بخش خصوصی: 
تصمیم مجلس مسوولانه بود

ب��ا موافق��ت مجلس ب��ا تعطیلی ش��نبه ها، محمود 
نجفی عرب، رییس اتاق بازرگانی تهران، طی نامه ای 
به محمدباقر قالیباف، رییس مجلس شورای اسامی، 
از اقدام نمایندگان در تصویب پیش��نهاد کمیسیون 
اجتماعی مجلس در بررس��ی لایحه اصاح ماده ۸۷ 
قانون مدیریت خدمات کش��وری تقدیر کرد و آن را 
ب��رگ زرین��ی در کارنامه تعامل بخ��ش خصوصی و 
مجلس خواند که ثمرات آن در اقتصاد و به ویژه تجارت 
خارجی کشور نمایان خواهد شد. علی اصغر جمعه ای 
عضو هیات نمایندگان اتاق ایران، نیز تصمیم مجلس 
برای تعطیلی روز شنبه به جای پنجشنبه را تصمیمی 
آگاهانه و مس��وولانه دانست که نش��ان می دهد آنها 
ش��رایط اقتصاد و رواب��ط جهانی را درک ک��رده  و به 
خواست فعالان اقتصادی پاسخ داده اند. او گفت: این 
تصمیم مجلس نشان از همراهی آنها با واقعیت های 

اقتصاد جهانی است و باعث می شود روابط اقتصادی 
کشور با کشورهای دنیا در بستر زمانی مناسبی اتفاق 
بیفتد. امیدوارم شورای نگهیان هم با این تغییر همراه 
باش��د. جمعه ای افزود: بیش از ۱۷ کش��ور اسامی، 
روزهای جمعه و شنبه تعطیل هستند و حدود ۸ کشور 
هم در روزهای شنبه و یکشنبه تعطیل اند. ما می توانیم 
روز جمعه و شنبه را به عنوان روز تعطیل انتخاب کنیم. 
این انتخاب ها با تاکید بر همه اعتقادات اسامی و دینی 
ما، باعث می شود بستر همکاری اقتصادی بیشتری با 

اقتصاد جهان برای ایران هموار شود.

  ساعت کاری کارمندان
به 40 ساعت کاهش می یابد

نمایندگان مجلس در جلس��ه علنی دیروز و در ادامه 
بررسی جزییات لایحه اصاح ماده ۸۷ قانون مدیریت 
خدمات تبصره های ۱ و ۲ این ماده را تصویب کردند. 
م��اده واحده - م��اده )۸۷( قان��ون مدیریت خدمات 
کش��وری مصوب ۱۳۸۶/۷/۸( با اصاحات و الحاقات 

بعدی( و تبصره های آن به شرح زیر اصاح می شود: 
ماده ۸۷ - ساعات کار کارمندان دستگاه های اجرایی 
۴۰ ساعت در هفته است و ترتیب و تنظیم ساعات کار 
ادارات به پیشنهاد سازمان اداری و استخدامی کشور 
و تصویب هیات وزیران تعیین می گردد تغییر ساعت 
کار کارمندان با رعایت س��قف مذکور و در چارچوب 
دستورالعمل پیشنهادی سازمان اداری و استخدامی 
کش��ور که به تصویب هیات وزیران می رسد بر عهده 
ذی ربط می باشد. میزان س��اعات تدریس معلمان و 
اعضای هیات علمی از س��اعات موظف در طرح های 
طبقه بن��دی مش��اغل ذی ربط تعیین خواهد ش��د. 
تبص��ره -۱ کارمندان می توانند با موافقت دس��تگاه 
اجرائی س��اعات کار خود را تا یک چهارم ساعت کار 
روزانه )حداکثر )۱۰( س��اعت در هفته تقلیل دهند 
میزان حقوق و مزایا نحوه محاس��به س��وابق خدمت 
این قبیل کارمندان متناسب با ساعات کار آنان تعیین 
خواهد ش��د. تبصره -٤ در تمامی قوانین و مقرراتی 
که از مبنای ۴۴ س��اعت کار در هفته و ۱۷۶ س��اعت 
کار در چهار هفته متوالی اس��تفاده شده است نظیر 
قانون کار مص��وب ۱۳۶۹/۸/۲۹ مجمع تش��خیص 
مصلحت نظام با اصاح��ات و الحاقات بعدی از تاریخ 
لازم الاجرا شدن این قانون به ترتیب به ۴۰ ساعت در 
هفته و ۱۶۴ ساعت کار در چهار هفته متوالی اصاح 
می شود و کاهش ساعات کاری موجب کاهش حقوق 
و دستمزد و مزایای قانونی کارکنان و کارگران موضوع 
این تبصره نمی گ��ردد، اجرای حکم ای��ن تبصره در 
خصوص دستگاه هایی که مستقیما تحت نظر مقام 

معظم رهبری است منوط به اذن معظم له می باشد.
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جزییات توافق طلافروشان 
با دولت

ریی��س اتحادیه ط��ا و جواهر تهران اظهار داش��ت: 
همکاران م��ا در صنف درباره ثب��ت موجود طا هم 
از جهت بخ��ش امنیتی و هم برای مس��ائل مالیاتی 
ابهاماتی داشتند و هم اینکه متقاعد نبودند که چرا باید 
موجودی ثبت ش��ود. به گزارش ایلنا، نادر بذرافشان 
با اش��اره به اظهارات روز گذشته وزیر اقتصاد مبنی بر 
حل مساله طافروش��ان درباره ثبت موجود طا در 
سامانه جامع تجارت اظهار داشت: صنف طا و جواهر 
یکسری سوال، ابهامات و نگرانی در این باره داشتند از 
این رو در دو هفته گذشته جلسات متعددی با حضور 
مسوولان ارگان های مختلف برگزار شد. وی ادامه داد: 
روز گذشته جلسه ای ۶ ساعته به دعوت ستاد مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز و با حضور معاون وزارت صمت، رییس 
اتاق اصناف تهران و اعضای هیات مدیره اتحادیه طاو 
جواهر و سایر مسئولان برگزار شد که خروجی و نتیجه 
این جلسه انجام و رسیدن به تفاهم و توافق اولیه بود و 
قرار بر این شد که این توافق به رییس جمهوری ارجاع 
و پس از آن از طریق وزارت صمت به تمام اتاق اصناف 
کشور ارسال شود. رییس اتحادیه طا و جواهر تهران 
گفت: خروجی توافق این بود که ضوابط ثبت موجودی 
طا فقط برای سه گروه الزامی شود. اولین گروه افرادی 
که ب��ه قصد تجاری اقدام به ورود کالای مش��مول به 
کشور داشته باش��ند، گروه دوم اشخاصی که به قصد 
تجاری اقدام به خروج کالای مشمول از کشور را دارند و 
گروه سوم تولیدکنندگان گروه کالایی یعنی کسانی که 
طا استخراج شده از معدن را به شمش تبدیل می کند. 
مابقی افراد فعال در صنف طا ملزم به ثبت موجودی 
نیس��تند؛ بنابراین از این پس س��ه گروه واردکننده، 
صادرکننده و تولید کننده شمش )از پروسه استخراج 
از معدن تا تبدیل به شمش( باید موجودی را در سامانه 
جامع تجارت ثبت کند و س��ایر رسته ها مستثنی از 
ثبت موجودی هستند. بذرافشان افزود: یکی دیگر از 
بخش های تفاهمنامه درباره ثبت آنی معامات بود و 
قرار بر این شد که معامات به روز ثبت شود. همچنین 
تفاه��م دیگر این بود اگر در ۶ ماه همکاران صنف طا 
به این ضوابط ثبت موجودی پایبند باشند و نسبت به 
ثبت معامات خود در ساماه تجارت اقدام کنند، این 
روند ادامه خواهد داش��ت و غیر این صورت سامانه به 
روال فعلی برمی گردد. همچنی��ن از دیگر تفاهمات 
این ب��ود که ثبت معامات در س��امانه جامع تجارت 
کفایت می کند، دیگر نیازی به ثبت در سامانه مودیان 
و پایانه های فروشگاهی نیست. وی با بیان اینکه باید 
توجه داشت که صنف طا با سایر صنوفی که در سامانه 
جامع تجارت متفاوت هستند، اظهار داشت: همکاران 
ما در صنف درباره ثبت موجود طا هم از جهت بخش 
امنیتی و هم برای مسائل مالیاتی ابهاماتی داشتند و هم 
اینکه متقاعد نبودند که چرا باید موجودی ثبت شود. 
رییس اتحادیه طا و جواهر تهران تاکید کرد: طبق 
اسنادی که ارایه دادیم ۵۰ تا ۶۰ درصد سرمایه های 
صنف طا امانت و اعتباری و وام اس��ت و این بخش 
نقشی در تولید و چرخش کار ندارد و همین مسائل 
باعث شد که در سال جهش تولید با مشارکت مردم 
با توجه به اجرای این قانون، در صنف طا ۱۰ درصد 
تولید هم نداشته باش��یم. وی با اشاره به بازگشایی 
واحد هایی که در اعتراض به این تصمیمات نسبت به 
تعطیلی اقدام کرده بودند، گفت: همکاران صنف طا 
نگرانی هایی از آینده کاری خود داشتند که با برگزاری 
این جلس��ات پی در پی ختم به خیر شد. از ابتدا هم 
از ابزار اعتراض با تعطیلی یا بستن واحد های صنفی 
موافق نبودیم، اما امروز طبق آماری که داریم در تهران 
و در سایر استان ها به تدریج واحد های صنفی در حال 

بازگشایی هستند.

قیمت مصوب لاستیک اعلام شد
مهدی امیدوار- س��خنگوی اتاق اصن��اف ایران - در 
گفت وگوی تلفنیِ »تهران ۲۰ « شب گذشته )سه شنبه 
شب( با موضوع ثبت نام تایر خودروها و بررسی نکات 
پیرامون آن، اظهار کرد: در بحث تایر نیز طی چند ماه 
گذشته، یکی از بسترهایی که در کنار فروش حقیقی، 
به مجموعه بازار اضافه ش��د، ایجاد سامانه و فروش به 
صورت مجاز بود. مش��کلی که در ای��ن زمینه وجود 
داشت؛ این بود که بالطبع زمانی که مشتری به واحد 
صنفی مراجعه می کرد، بایستی نوع خودرو، نام مالک، 
شماره شاسی و... در سامانه جامع تجارت ثبت می شد؛ 
در این راس��تا در برخی مواقع مشکل اینترنت وجود 
داشت یا سایت دچار اختال می شد و از این دست موارد 
که در نهایت سبب می شد، ثبت نام مشتری تکمیل 
نشود.  امیدوار تصریح کرد: اتفاق خوبی که افتاد، این 
بود که مشتری در سامانه جامع تجارت، پیش  ثبت نامی 
را براس��اس مش��خصات فردی، کارت خودرو و نوع 
درخواستی که دارند، ثبت نام کرده و »کد رهگیری« 
دریافت می کنند. پس از دریافت کد رهگیری، ظرف 
پنج روز، مشتری با مراجعه به واحدهای صنفی که کالا 
را موجود داشته باشد و بتواند عرضه کند، تایر خود را 
دریافت کند. سخنگوی اتاق اصناف ایران، مزیت این 
روش را حذف صف ها و نگرانی ها در روند خرید دانسته 
و گفت: در عین حالی که مصرف کننده بازهم باید وارد 
سامانه شده و پیش ثبت نام انجام دهد اما سرعت کار 
بسیار بالا رفته و بهتر شده است. عضو هیات رییسه اتاق 
اصناف ایران در رابطه با قیمت تایر اعام کرد: در سایز 
۱۳، قیمت قدیم ۷۷۰ هزار تومان بود که اکنون به یک 
میلیون و ۵۰ هزار تومان رسیده  است. در سایز ۱۴ نیز 
از یک میلیون و ۱۸ هزار تومان به یک میلیون و ۱۶۰ 
هزار تومان رسیده است.  وی افزود: در سایزهای ۱۵ و 
۱۶ به بالا که مصرف کمتر است، واحدهای صنفی که 
متاسفانه رسوب کالا دارند، زیرِ قیمت مصوب محصول 
خود را عرضه می کنند؛ ما به عنوان متولی بخش بازار 
و خصوص��ی از دول��ت می خواهیم در ش��رایطی که 
تولیدکننده نمی تواند پاسخگوی نیاز بازار باشد، اجازه 
واردات دهند تا تعادل بازار برهم نخورد و التهاب در بازار 
ایجاد نشود؛ این توانایی در بخش خصوصی وجود دارد.

آخرین وضعیت روغن های 
آلوده؛ توزیع یا در انبار؟

س��خنگوی ق��وه قضاییه گفت: ت��ا ام��روز روغن های 
غیراس��تاندارد ترخیص نشده اس��ت، روغن ها در انبار 
نگهداری می شوند. سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به 
سوال خبرنگاری در مورد خبر ترخیص ۴۷ هزار تن روغن 
غیراستاندارد که واکنش قوه قضاییه را نیز در پی داشته 
است، با اشاره به برنامه دستگاه قضا درباره برخورد با نقش 
مخرب خبر کذب در برهم زدن آرامش روانی مردم گفت: 
درباره خبر روغن های آلوده، با پیگیری رئیس دستگاه 
قضا و دس��توراتی که برای بخش های مختلف قضایی 
صادر کرد، هیچ دستگاهی اجازه ترخیص محصولات 
فاقد استاندارد را ندارد و تا امروز روغن های غیراستاندارد 
ترخیص نشده اس��ت و اگر هم روغنی ترخیص شده، 
از اس��تانداردهای لازم برخوردار بوده است. به گزارش 
میزان، اصغر جهانگیر گفت: بر اس��اس آخرین گزارش 
در خصوص روغن های غیراس��تاندارد، در حال حاضر 
هیچ گونه تصمیم گیری به عمل نیامده است و روغن ها در 
انبار نگهداری می شوند که به زودی تعیین تکلیف درباره 
آن ها صورت می گیرد. همچنین در مورد ادعاهایی که از 
سوی افراد صورت گرفته است، باید ابعاد مختلف آن مورد 

بررسی قرار گیرد و سپس اطاع رسانی شود.

قیمت گذاری خودروهای 
برقی آزاد شد

س��خنگوی ش��ورای رقابت اعام کرد: با رای شورای 
رقابت خودروهای برقی از ش��مول مصوبه ۵۴۳ خارج 
شد. س��پهر دادجوی توکلی سخنگوی شورای رقابت 
در گفت وگو با مهر اظهار کرد: اعضای شورای رقابت به 
اتفاق آرا مصوب نمودند خودروهای برقی از شمولیت 
دس��تورالعمل بازار خودروهای سواری مصوبه ۵۴۳ و 
اصاحات بعدی آن خارج شود. وی افزود: عرضه آسان تر 
و افزای��ش رقابت پذیری در بازار خ��ودرو از مهم ترین 
دلایل این تصمیم بوده است. گفتنی است مصوبه ۵۴۳ 
دستورالعمل شورای رقابت برای خودروهای انحصاری 
اس��ت که در بهمن ماه ۱۴۰۱ صادر ش��د و هم اکنون 
بر اس��اس این دستورالعمل س��ازمان حمایت قیمت 
تمام ش��ده خودرو را محاسبه و وزارت صمت به عنوان 

تنظیم گر فنی آن را به خودروسازان اباغ می کند.

تقدیر از مدیر روابط عمومی 
شرکت برق منطقه ای فارس 

توسط استاندار فارس
س�عیده ناصری| روز ۲۵ اردیبهشت ماه همزمان با 
آغاز هفته روابط عمومی، همایش��ی با موضوع هوش 
مصنوعی و تحول در روابط عمومی ها در اس��تانداری 
فارس برگزار شد. استاندار فارس در این همایش از مدیر 
روابط عمومی شرکت برق منطقه ای فارس تقدیر به  عمل 
آورد. در این همایش که با حضور استاندار فارس، مدیران 
و کارکنان روابط عمومی های ادارات و دس��تگاه های 
اجرایی و فرمانداری های اس��تان، برگزار شد، محسن 
جوادی آزاد، مدیر روابط عمومی شرکت برق منطقه ای 
فارس، به ارائه گزارشی از عملکرد حوزه ارتباطات روابط 
عمومی پرداخت. در این همایش استاندار فارس با اهداي 
لوح تقدیری از روابط عمومی ه��ای برتر که در زمینه 
اطاع رسانی به موقع و موثر، ارتباط با مردم و انتخابات، 
عملکرد شایسته ای داشتند، تجلیل نمود، در همین 
راستا با اهداي لوح سپاسی از محسن جوادی آزاد، مدیر 
روابط عمومی شرکت برق منطقه ای فارس و بوشهر، به 

عنوان روابط عمومی برتر قدردانی شد.

تعطیلی پنجشنبه ها در مجلس رای نیاورد

تعطیلی  شنبه ها 

یک تولیدکننده: دلالان برخی شرکت های واردکننده در بازار برنج التهاب ایجاد می کنند

انتقاد از اختصاص ارز ترجیحی برای واردات برنج
اصاحیه مصوبه هیات وزی��ران مبنی بر اختصاص 
یافتن ارز ترجیح��ی به برنج جهت واردات س��بب 
گایه کش��اورزان شده اس��ت. چندی پیش هفته 
بانک مرکزی اعام کرد به برنج و روغن ارز ترجیحی 
تعلق می گیرد؛ همزمان گمرک هند اعام کرد که 
ایران در ۲ ماه گذشته ۱۳۲ میلیون دلار برنج از این 
کشور وارد کرده است. از سوی دیگر امسال به لحاظ 
بارش یکی از بهترین سال ها بوده و بنا بر اعام وزارت 
جهاد کش��اورزی ۲۰۰ هزار تن تولید برنج افزایش 
داشته است از سوی دیگر کارخانه های شالی کوبی 
هنوز برنج سال گذش��ته را در انبار های خود دارند. 
نمایند گان اس��تان های ش��مالی به وی��ژه مجمع 
نمایندگان مازندران این موضوع را در دس��تور کار 
خود قرار دادن��د، و به گفته فاطمی نماینده مجلس 
قرار اس��ت نامه ای در این خص��وص تهیه و خدمت 
ریاست جمهوری ارائه کنند. آنها گفته اند که جلوی 

این مصوبه هیات وزیران خواهند ایستاد.

  نمایندگان درباره ارز برنج چه گفتند؟ 
عل��ی اصغر باق��رزاده نماینده بابلس��ر در مجلس در 
جلس��ه علنی  دیروز در نطق میان دستور خود یکی 
از مهم ترین مشکات را موضوع برنج دانسته و گفته: 
امروز کشاورزان در بدترین ش��رایط موجود در حال 
فعالیت کش��اورزی بوده ولی باز امیدوار به فضل الهی 
هستند. امروز کش��اورزان ما با دغدغه تامین سوخت 
مواجه هس��تند و برای تامین س��وخت به دنبال این 
اداره و آن اداره می باشند. مشکل گرانی سم که سر به 
فلک کشیده است و همچنین تامین کود یک مشکل 
اساسی شده است به نحوی که هنوز کود خودشان را 
دریافت نکردند و فصل کشاورزی در حال انجام است 
امروز ما نمی دانیم بر چه اساسی هزینه آب بها چندین 
برابر شده است و از یک زمین چندین بار پول آب بها 

گرفته می شود.
وی ادامه داد: از تس��هیات کشاورزی و تسهیات 
برای ادوات و ماشین آلات کشاورزی خبری نیست؛ 
با همه این مش��کات اما کش��اورزان در حال انجام 
کار هستند. در چنین شرایطی دولت اختصاص ارز 
ترجیحی برای واردات برنج را تصویب می کند. سوال 
این اس��ت که آیا مشکل تامین ارز در کشور برطرف 
شده و ما مشکل ارز برای تامین دارو نداریم که برای 
برنج ارز قرار می دهید؟ این مافیاي قدرت و ثروت را 
درهم شکنید و خبر خوشی را برای مازندران بدهید.

رضا حاجی پور نماینده آمل در مجلس هم در جلسه 
علنی روز یکشنبه ۲۳اردیبهشت خطاب به رییسی 

رییس جمهور با بیان اینکه امروز و در زمان کاشت برنج 
که باید یک بارقه امید در دل مردم کاشته شود، دولت 
محترم ارز ترجیحی برای واردات برنج تخصیص داده، 
گفت: شما در سال گذشته قبل از اینکه برنج کشاورزان 
برداشت ش��ود، هرچه که دلتان خواس��ت برنج وارد 
کردید و در زمان فروش برنج، دلالان به ثمن بخس از 
کشاورزان، برنج  را خریداری کردند و دولت بعد از هشت 
ماه با تاش و کوشش و تحصنی که نمایندگان مجلس 
در صحن علنی مجلس داشتند، تنها یک حرکت در 
راستای خرید برنج پرمحصول در شمال کشور انجام 
داد این در حالی است که ما اساساً برنج پرمحصولی در 

شهرستان آمل و استان مازندران نداشتیم.
وی با تاکید ب��ر اینکه در کجای دنی��ا برنج کاران را 
اینگونه حمایت و تش��ویق می کنن��د؟ افزود: الان 
هم به جای اینکه برنج کاران ما را تش��ویق کنید، در 
زمان کاشت با فاصله یک ماه با برداشت این برنج ارز 

ترجیحی به واردات برنج تخصیص داده اید.
علی بابای��ی کارنام��ی نماینده مردم س��اری هم در 
تذکری شفاهی خطاب به دولت با انتقاد از اختصاص 
ارز ترجیحی به واردات برنج گفت: دولت در مصوبه ای 
تخصیص ارز ترجیحی به برنج را ممنوع کرد اما پس 
از مدتی این موضوع را رد کرد. حکم و اجاره مجدد به 
واردکنندگان را وارد کرد. برنج تخصیص داده شد و این 
پیام بدی برای س��ال جدید است. او افزود: تخصیص 
ترجیحی خارجی ها ارز واردات برنج رانتی اس��ت که 
تولیدکنندگان برنج را ناامید می کند و فضای کسب و 

کار در این حوزه را تحت الشعاع قرار می دهد.

احم��د فاطمی منتخب مردم بابل در مجلس نیز در 
گفت وگویی که با باشگاه خبرنگاران داشته با انتقاد 
از اختصاص ارز ترجیحی به واردات برنج آن هم چند 
روز پ��س از لغو این مصوبه، گفته اس��ت: مصوبه ای 
که توس��ط هیات وزیران جهت عدم اختصاص ارز 
ترجیحی ب��ه برنج پس از چند روز ب��ه حالت قبلی 
خود برگش��ت موضوعی می باشد که سبب شوک و 

ناراحتی کشاورزان گردیده است. 
او افزود: با توجه به امیدبخشی چندماه اخیر در بین 
کشاورزان بابت افزایش قیمت برنج، بسیاری از این 
کشاورزان به سمت کشت اقام پرمحصول رفتند، 
موضوعی که نوی��د افزایش تولید ۴۰ درصدی برنج 
را می ده��د و نیاز به واردات نیس��ت.فاطمی با بیان 
اینکه در مقابل این مصوبه هی��ات وزیران خواهیم 
ایستاد، گفت: نمایند گان استان های شمالی به ویژه 
مجمع نمایندگان مازندران این موضوع را در دستور 
کار خود قرار خواهد داد، نامه ای قرار اس��ت در این 
خصوص تهیه و خدمت ریاست جمهوری ارائه شود 
و ما در جایگاه نماین��دگان این مردم با صدای بلند 
اعام می کنیم ک��ه جلوی این مصوبه هیات وزیران 
خواهیم ایس��تاد. او افزود: اختص��اص ارز ترجیحی 
بایس��تی از واردات برنج حذف شود تا در یک رقابت 
عادلانه و آزاد برنج با قیمت واقعیش به فروش رسد.

  القاي کمبود برنج از سوی واردکنندگان 
در همین راس��تا، امیر آقاجانی��ان تولید کننده برنج 
نیز در گفت وگویی که با خبرگزاری برنا داشته درباره 

وضعیت کاشت و برداشت برنج در سال جاری به بیان 
توضیحاتی پرداخته و گفته است: امسال به لحاظ آب 
و حاصلخیزی زمین فصل خوبی داشتیم به طوریکه 
عاوه بر ۳ استان شمالی کشور خوزستان و اردبیل نیز 

توانستند برنج خوبی تولید کنند.
به گفته او، با توجه به افزای��ش تولید و دپو برنج در 
۲ س��ال گذشته به نظر نمی رس��د نیازی به واردات 
داشته باشیم و در نهایت ۴۰۰ هزارتن برای تنظیم 

بازار لازم است.
این تولید کننده همچنی��ن تاکید کرده که اولویت 
تمام مص��رف کنندگان برنج، مص��رف برنج ایرانی 
است در سال های قبل به دلیل خشکسالی و افزایش 
قیمت مواد مصرفی، فاصله برنج ایرانی و خارجی زیاد 
شد، اما امس��ال با توجه به بالا رفتن قیمت ارز دیگر 
قیمت برنج وارداتی تفاوت زیادی با ایرانی ندارد. اما 

اگر ارز ترجیحی بدهند قضیه فرق می کند.
ای��ن تولیدکنن��ده برنج معتقد اس��ت ک��ه برخی 
واردکنندگان دنبال تاثیر گذاری بر اذهان مسئولان 
و ایج��اد التهاب در بازار هس��تند؛ ما در جلس��ه ای 
که هفته گذش��ته ب��ا منص��وری مع��اون اجرایی 
رییس جمهور داش��تیم روش کار آنها را کامل شرح 
دادیم. اما موضوع تکان دهنده در بازار برنج اینجاست 
که آقاجانیان روایت می کند، در ۲ سال اخیر که برنج 
داخلی زیاد و ارزان شده این شرکت ها دلال های خود 
را به نام همان برند به بازار می فرستادند و برنج کیلویی 
۶۰ هزار تومان را ۷۵ هزار تومان خریداری کردند؛ نکته 
اصلی اینجاست که این دلال ها از هر کارخانه فقط ۲ 
تن خریداری می کنند و این خرید در یک مقطع کوتاه 
اس��ت و وقتی بازار به این خرید واکنش نش��ان داد و 
قیمت ها افزایش پیدا کرد، مدیران ارشد این شرکت ها 
به همراه دیگر واردکنندگان به دولت هشدار می دهند 
که قیمت برنج افزایش پیدا کرده پس برای واردات به 

ما ارز بدهید.
همچنین براساس محاس��بات این تولیدکننده، با 
توجه به تفاوت قیم��ت ارز دولتی و ب��ازار آزاد این 
هزینه ها در مقابل سودی که این مافیا منتفع می شود 
چیزی نیس��ت همین امروز در انبار شهرستان آمل 
یکی از ش��رکت های این گروه ۱۰۰۰ تن برنج سال 
گذشته دپو وجود دارد. آقاجانیان در نهایت هشدار 
داده که با مصوبه اخیر دولت که به برنج ارز ترجیحی 
تعلق می گی��رد به طور حتم روز های آِینده ش��اهد 
تاش این مافیا برای القاي کمب��ود برنج و افزایش 
مصنوعی قیمت برنج ایرانی خواهیم بود، زیرا حالا 

سود واردات چند برابر شده است.

توضیح معاون وزیر صمت 
درباره مالیات طلا

»صنف طا و جواهر مخالفتی با رعایت قانون و پرداخت 
مالی��ات ندارند. اگر هم اف��رادی در صنف طا در حوزه 
مالیات تخلف می کنند، نهاد های ذی ربط باید بررسی 
کنند و وزارت صمت هم در حیطه فعالیت های خودش 
پاسخگو است.«  معاون صنایع عمومی وزارت صمت با 
بیان اینکه براساس قانون، مالیات فقط به اجرت تعلق 
می گیرد و مصرف کننده نباید هیچ مالیاتی برای خود 
ط��ا پرداخت کند، از معامله بیش از ۸۴۶ هزار س��که 
طا در سامانه جامع تجارت خبر داد. به گزارش ایسنا، 
محمد مهدی ب��رادران، ب��ا بیان اینک��ه وزارت صمت 
متولی موضوع مالیات نیست، گفت: صنف طا و جواهر 
مخالفتی با رعایت قانون و پرداخت مالیات ندارند. اگر هم 
افرادی در صنف طا در حوزه مالیات تخلف می کنند، 
نهاد های ذی ربط باید بررسی کنند و وزارت صمت هم 
در حیطه فعالیت های خودش پاسخگو است. وی با بیان 
اینکه عیار طا، مالیات و... متولی مشخصی دارد، گفت: 
وزارت صمت بیشتر در حوزه صنعت طا متولی است که 
می توان گفت رشد خوبی در حوزه ماشین آلات صنعتی 
طا، تولید مصنوعات ط��ای صنعتی در کارخانجات 
صنعتی طا، شمش طا و... داشتیم. همچنین تسهیات 
خوب��ی در حوزه واردات و صادرات ش��مش طا درنظر 
گرفته شده است. معاون صنایع عمومی وزارت صمت با 
بیان اینکه اجرای هر قانونی به زمان نیاز دارد، تصریح کرد: 
نمی توان یک شبه و یکباره قانون را اجرا کرد. کمیسیون 
اصل ۹۰ به درستی بر اجرای قانون اصرار می کند، اما باید 
ماحظاتی هم درنظر گرفت. زنجیره طا متنوع است 
و آموزش ها باید به میزان کافی باش��د. به گفته برادران 
تاکنون بیش از ۸۴۶ هزار س��که طا در سامانه جامع 
تجارت معامله شده اس��ت. مبادله طا، سکه و شمش 
در سامانه جامع تجارت در حال انجام است و در ماه های 
اخیر شاهد رشد چش��مگیر در معامات شمش طا، 
سکه بهار آزادی و ... بودیم. وی افزود: در صورت معامله 
طا در س��امانه جامع تجارت، خری��دار هم از عیار طا 
مطمئن است و کالا صورتحساب الکترونیک هم دارد که 

محاسبات آن براساس قانون است. 


